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Het is wat paradoxaal. Juist nu wereldwijd de fiets terrein 

wint en de vraag naar ondersteuning door gerenommeerde 

fietslanden sterk toeneemt, dreigt de geldkraan dichtge-

draaid te worden. Want nadat Interface for Cycling (ICE) acht 

jaar lang gesubsidieerd werd door de minister van Ontwik-

kelingssamenwerking, is het nog lang niet zeker dat ICE ook 

de komende jaren van subsidie-inkomsten verzekerd is. Een 

gerichte lobby van directeur Roelof Wittink heeft in ieder geval 

de nodige steun in de Kamer opgeleverd, zodat het misschien 

allemaal nog enigszins goed komt. Maar het zijn woelige tijden 

voor ICE, dat rond 1996 begon als vrijetijdsinitiatief van onder 

Fietsen gaat over leefklimaat, over de stedelijke omgeving, 

over mobiliteit van mensen, van kinderen en ouderen.

andere Jaap Rijnsburger, André Pettinga en van de huidige 

directeur Roelof Wittink. 

Doel van ICE was om de wereld te laten zien dat Nederland 

kennis te bieden heeft met haar fietsbeleid en dat de fiets ook 

in ontwikkelingslanden een belangrijke rol kan vervullen. Als 

goedkoop transportmiddel en daardoor ook bij de bestrijding 

van armoede. Dat sloot goed aan bij de persoonlijke ambities 

van Wittink, toen nog als psycholoog werkzaam bij de SWOV: 

‘Ik wilde mijn aandacht graag verbreden. Verkeersveiligheid 

gaat over het terugdringen van slachtoffers. Maar fietsen gaat 

over veel meer. Over leefklimaat, over de stedelijk omgeving, 

over mobiliteit van mensen, van kinderen en ouderen. En dus 

over het welzijn van mensen.’ Toen zich steeds meer projecten 

aandienden, kwam er een echt bureau en werd Wittink aange-

steld als directeur. Inmiddels telt het bureau zeven medewer-

kers en is ICE actief met projecten in tientallen landen in Zuid-

Amerika, Afrika en Azië. 

  Roelof Wittink van Interface for Cycling

> ‘De stad teruggeven 
  aan de mensen’

Ron Hendriks

De uitreiking van de Leadership Award aan Roelof Wit-

tink tijdens Velo-city in Kopenhagen illustreert treffend 

de omslag. Wat ooit gezien werd als een klein clubje 

gedrevenen dat ontwikkelingshulp aan de fiets kop-

pelde, is de laatste jaren uitgegroeid tot organisatie met 

internationaal aanzien. Maar nog steeds moet Interface 

for Cycling vechten voor zijn bestaan.
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draagt zowel bij aan mobiliteitsoplossingen als aan milieuo-

plossingen. En dat tegen lage investeringen. Dat is ook van 

belang voor ontwikkelingslanden. Het is in de praktijk overi-

gens wel lastig om klimaatbeleid en transportbeleid aan elkaar 

te koppelen. Het gaat om totaal andere financieringstrajecten. 

Daar is nog een lange weg te gaan.’

Olympische Spelen

Netwerken en lobbyen is een vereiste om als ICE dingen 

voor elkaar te krijgen en financieel het hoofd boven water te 

houden. In Nederland trekt Wittink alle ministeries langs om 

geld of projecten los te krijgen, behalve Ontwikkelingssamen-

werking ook V&W, EZ en VROM. En zo vier tot zes keer per 

jaar gaat hij naar het buitenland om lokale bestuurders van 

de voordelen van de fiets te overtuigen. Maar ook reisde Wit-

tink mee met een delegatie die werkte aan het Olympisch Plan 

naar Zuid-Afrika om in de slipstream de activiteiten van ICE 

voor stedelijk transport bij de voorbereiding op het WK Voetbal 

in beeld te brengen. Dat resulteerde weer in contacten met de 

KNVB. Wittink: ‘Er bleek voor het bidbook voor het komende 

WK Voetbal waar Nederland kandidaat voor is nog geen mobi-

liteitsparagraaf te liggen. In gesprekken met de KNVB hebben 

we de suggestie gedaan om de fiets daar een prominente 

rol in te geven en dat hebben we met Goudappel Coffeng en 

bureau Mint uit België uitgewerkt.’ 

Social Inclusion

ICE hielp de stad Pune in India bij het opzetten van het Cen-

trumverkeersplan. In Gabarone (Botswana) ondersteunde 

ICE de overheid bij het implementeren van een fietsnetwerk. 

In Kaapstad (Zuid-Afrika) droeg ICE er aan bij dat de stad en 

de lokale belangengroepering meer kennis kregen over het 

opzetten van fietsbeleid. En in Santiago (Chili) ondersteunde 

ICE de stad met het opstellen van een Fiets Ontwerpwijzer. De 

organisatie richt zich vooral op kennisoverdracht. Een enkele 

keer gaan er ook fietsen de oceaan over, zoals de OV-fietsen 

die mede dankzij ICE een tweede leven krijgen in Afrika. 

Het lokale zendingswerk voor de fiets werpt kennelijk zijn 

vruchten af. Maar ook erkennen wereldwijd steeds meer orga-

nisaties en overheden dat de fiets een belangrijke bijdrage 

kan leveren aan het mobiliteitsbeleid én het klimaatbeleid, 

aldus Wittink. ‘Ik denk dat we daaraan een belangrijke bijdrage 

hebben geleverd. Neem bijvoorbeeld de Wereldbank. Ook die 

vindt dat er een radicale omslag moet komen van autogericht 

beleid naar personengericht beleid. Van een technische bena-

dering naar een maatschappelijke benadering. Men ziet in dat 

de ontwikkeling van mobiliteit direct verband houdt met de 

ontwikkeling van mensen.’

‘Je zag dat al vroeg in Bogota, waar ICE min of meer begon 

en meehielp fietsbeleid vorm te geven. Het gemeentebestuur 

is daar bezig een hele andere invulling te geven aan de stad. 

Niet het autoverkeer staat centraal, maar de kwaliteit van de 

openbare ruimte. Men wil de stad teruggeven aan de mensen. 

Werken aan social inclusion en aan armoedebestrijding. De 

fiets helpt daar op een geweldige manier bij. Dat je daar aan 

kunt bijdragen, vind ik heel inspirerend.’ 

 

‘De laatste jaren is daar natuurlijk de klimaatagenda bijge-

komen. Je moet zien te voorkomen dat de ontwikkelings-

landen dezelfde weg op gaan als de ontwikkelde landen ten 

aanzien van motorisering. Avoid, Shift and Improve zijn daar-

voor de instrumenten. Met alleen technische verbeteringen 

aan voertuigen redden we het niet. Het vermijden van onno-

dige mobiliteit en de introductie van andere vervoerwijzen is 

noodzakelijk. Daarom kijkt men nadrukkelijk naar de aanpak 

in Nederland hoe daarin de fiets een goede positie te geven 

is. Dat past ook in de gedachte van co-benefits. Want de fiets 

Op de fiets op de Copacabana met de directeur van 

de fietsbelangenorganisatie Rio Transporte Ativo, die 

ICE vertegenwoordigt in Rio de Janeiro.

Je moet voorkomen dat de ontwikkelingslanden 

dezelfde weg op gaan als de ontwikkelde landen ten 

aanzien van motorisering.
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Samen met de Universiteit Twente en onderwijsorganisatie 

ITC werd in 2007 een universitair netwerk vormgegeven: 

het Cycling Academic Network. ‘Dat stimuleert onderwijs en 

onderzoek op werkvelden die ook relevant zijn voor de fiets, 

zoals mobiliteit en ruimtelijke ordening. Er zijn daaruit inmid-

dels al zes Phd-studies voortgekomen in Zuid Afrika, Brazilië 

en India.’ 

En onlangs is in Kopenhagen de Global Cycling Coalition 

opgericht, waar de belangenorganisaties wereldwijd zich bun-

delen om onder VN-vlag een bijdrage te leveren aan de kli-

maatproblemen. ICE voert het secretariaat. 

Kansen voor bedrijfsleven

Wittink timmert ook nadrukkelijk aan de weg op symposia en 

congressen, zoals onlangs op Velo-city waar hij bedeeld werd 

met de Leadership Award vanwege zijn verdiensten in het 

ondersteunen van lokale organisaties en initiatieven. Hij geniet 

er nog duidelijk van als hij op die gebeurtenis terugkijkt. Maar 

er is meer nodig om de continuïteit van ICE zeker te stellen. 

En volgens Wittink kunnen ook de Nederlandse adviesbureaus 

daaraan bijdragen. ‘Je ziet in wereldsteden dat er een enorme 

omslag plaatsvindt. Vijf jaar geleden mocht de verkeers-

planner in Delhi de fiets niet noemen. Nu moet die verplicht 

in de plannen worden opgenomen. Er is dus geweldig veel 

behoefte aan expertise. Dat is een enorme markt voor Neder-

landse bureaus. Die raken langzamerhand steeds meer geïnte-

resseerd. Uit het perspectief van maatschappelijk verantwoord 

ondernemen (MVO). En met het idee dat er in de toekomst 

werk in zit. Neem Rio de Janeiro. Die stad gaat grote inves-

teringen doen voor de Olympische Spelen in 2016 en het WK 

Voetbal in 2018. Er ligt de vraag om daarvoor een duurzaam 

concept te ontwikkelen. Wij zitten daar al sinds 2007. We onder-

steunen daar de belangenorganisatie en de stad. Hier liggen 

grote kansen voor Nederland. Minister Eurlings stond daar in 

ieder geval erg positief tegenover, toen hij onlangs een werk-

bezoek bracht aan Rio.’

Dutch Embassy

‘Eigenlijk zou je als Nederland de krachten moeten bundelen in 

één platform’, vindt Wittink. ‘Zoals op Velo-city waar één grote 

stand was met alle Nederlandse fietsorganisaties. De Denen 

doen dat al in de Bicycle Embassy waar overheid en private 

partijen de krachten bundelen. Die timmeren behoorlijk aan de 

weg.’ 

‘V&W zou ook meer kunnen doen. Fietsberaad Internationaal 

is een stap in de goede richting. We hebben daarmee goede 

contacten. Maar Fietsberaad Internationaal richt zich vooral op 

economisch ontwikkelde landen, ICE op ontwikkelingslanden. 

Wij wachten ook niet tot er iemand komt met een vraag over 

fietsbeleid. We zijn altijd proactief geweest. Onze missie is dat 

de hele wereld moet profiteren van de voordelen van de fiets. 

Dat kunnen we met kennis uit Nederland ondersteunen. Er is 

nu alle aanleiding om die scheiding tussen meer en minder 

ontwikkelde landen niet meer zo stringent te handhaven. Je 

zou kunnen zeggen dat bijna alle wereldsteden ontwikkelings-

landen zijn als het gaat om fietsen.’

Vijf jaar geleden mocht de verkeersplanner in Delhi de 

fiets niet noemen. Nu moet die verplicht in de plannen 

worden opgenomen.

Je zou kunnen zeggen dat bijna alle wereldsteden 

ontwikkelingslanden zijn als het gaat om fietsen.

En aan tafel met Julio Lopes, minister van 

transport van de staat Rio de Janeiro.


